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A raktárban lévõ
burkoló

anyagokból
10 %

kedvezmény

Zalakerámia
termékekre

10 %
engedmény

� szaniter
áruk

� fürdõszoba
szekrények

� csaptelepek

� fürdõszobai
kiegészítõk

� szalagparketta

Mi megvalósítjuk
álmai fürdõszobáját!

Bau � Lux Fürdõszobaszalon
5540 Szarvas, Deák F. u. 2. Tel:  66/216-023, fax: 66/216-022.

A Bau-Lux kulcsrakész kivitelezést, teljes körû szakipari munkát vállal.

� Vannak egyszerûbb megíté-
lés alá tartozó bûncselekmé-
nyek, melyek vizsgálatához nin-
csen szükség a törvényben
egyébként elõírt harminc napra.
Ilyen esetekben ad lehetõséget a
törvény arra, hogy az ügyet
gyorsított eljárás keretében dol-
gozzuk fel, adjuk át az ügyész-
ségnek és az elkövetéstõl számí-
tott tizenöt napon belül ítélet is
szülessen.

� Mi alapján döntik el, hogy
egy bûncselkmény feldolgozha-
tó tizenöt napon belül?

� Jogszabály határozza meg
azokat a feltételeket, amelyek-
nek fenn kell állniuk egy adott
bûncselekmény esetén, hogy a
gyorsított eljárás szóba jöhes-
sen. Ezek közé tartozik példá-
ul,  hogy az adott bûncselek-
mény büntetési tétele nyolc évi
szabadságvesztésnél ne legyen
súlyosabb, hogy tettenérjék az
elkövetõt, vagy beismerõ vallo-
más szülessen. Általában va-
gyon elleni bûncselekmények-
rõl van itt szó. Ilyenkor néhány
nap alatt kihallgatjuk a sértettet,
a tanukat, az elkövetõt, besze-
rezzük a szükséges bizonyítéko-
kat, házkutatást tartunk, mely-
nek során elõkerülhetnek a

Óvjuk értékeinket - IV. rész
A gyorsított eljárás mindenkinek jó

Az utóbbi idõben egyre több rendõrségi hír zárul azzal,
hogy az elkövetõt tizenöt napon belül bíróság elé állítot-
ták, és ügyében már meg is született az ítélet. Sándor And-
reát a Szarvasi Rendõrkapitányság rendõr fõhadnagyát ar-
ról kérdeztük, tulajdonképpen mire szolgál ez a gyorsított
eljárás.

bûncselekménnyel érintett tár-
gyak. Egyszóval összeállítjuk azt
az ügyiratot, amelyet aztán át-
adunk az ügyészségnek a vád
képviseletével.

� Ki dönt arról, hogy adott
esetben a hagyományos, vagy
gyorsított eljárással kezdjék
meg a nyomozást?

� Egy adott bûncselekmény
esetén a helyszínre érkezõ bûn-
ügyes kollégák mérlegelnek, je-
lentést tesznek a bûnügyi osz-
tályvezetõ úrnak, aki meghozza
a döntést a kérdésben.

� Tulajdonképpen kinek jó
ez a gyorsított eljárás?

� Hároméves rendõri gyakor-
latom alapján azt mondom, min-
denkinek. Elsõsorban azonban
talán azoknak, akik elszenve-
dõi ezeknek a bû n c s e l e k m é -
nyeknek,  akiket  megloptak,
betörtek hozzájuk.  Noha az
anyagi  kártérítésre  így  s in-
csen több lehetõség a hagyo-
mányos eljáráshoz képest, de
erkölcsi elégtételt ad a bûncse-
lekmény áldozatának az, hogy
lám, a tettest megfogták és el is
ítélték. Tavaly például egy
dinnyelopásos ügyem volt
ilyen. Nem volt túl nagy értékrõl
szó, tizenegy darab, összesen

45 kiló dinnyét vittek el. A tulaj-
donos tetten érte a tolvajt, hí-
vott minket és azonnal intéz-
kedtünk. Az elkövetõt tizenöt
napon belül elítélték. Ez némi
elégtétellel szolgálhat.

� A gyorsított eljárás nem
hátráltatja a többi ügy nyomo-
zását?

� A valóságban a nyomozók
számára ez néhány napos feszí-
tett munkát jelent, ami nem be-
folyásolja jelentõsen a többi ügy
elõrehaladását. Ugyanakkor
pszichésen jó a rendõrnek, siker-
élményt ad egy ügy gyors megol-
dása.

� Ha meggondoljuk, a bûn-
cselekmény elkövetõjének is
jó, ha mihamarabb megtud-
ja mi lesz a büntetése és nem
kell hosszú ideig várni az íté-
letre.

� Van a gyorsított eljárásnak
bûnmegelõzõ hatása is. Ha vala-
ki esetleg bûncselekmény elkö-
vetését fontolgatja, eltérítheti
szándékától, ha arról szerez tu-
domást, hogy hasonló esetben
milyen ítélet született. Az nem
igazán elrettentõ hatású, ha va-
lakirõl már tudni lehet, hogy
bûncselekményt követett el, de
miután ítélet még nem született
az ügyében, ugyanúgy élheti az
életét mint azelõtt.

 K. Zs.
A sorozat az Országos Bûn-

megelõzési Tanács pályázati
támogatásával készült.

Innen Budapestrõl igen jól fog-
ható a Szlovák Rádió adása. Ha
hétközben napi munkáimhoz hát-
térzenét szeretnék hallgatni � és
néha nem tetszik a hazai � átme-
gyek külföldre. Megfigyeltem,
mennyire színes a pozsonyi adás,
kedves és mondhatni szinte vidé-
kies. Nemcsak a zenéjükön érezhe-
tõ, amiben sok a népi motívum,
de néha ha az adás észrevétlenül
egy hangjátékba csap át, hirtelen
figyelni kezdek rá � és annak elle-
nére, hogy nem értem, nem zárom
le. A hangjátékoknál általános az
a tapasztalat, hogy a láthatatlan
színészeknek a hangjukkal kell
pótolni a látványt, így minden ár-
nyaltabb lesz, többet, érdekeseb-
beket adnak magukból, az adás
mûvészileg igencsak magas-
szintûvé válik. A Pozsonyból hall-
gatott hangjáték vagy többször is
hallgatott hangjátékok egyre in-
kább a szívembe zárták magukat.

Novellák Szarvasról

Istentisztelet Pozsonyból
A nõk sokszor nevetnek kedélye-
sen, nõiesen, a férfiakkal évõd-
nek, a férfiak vidékies mély hang-
gal válaszolgatnak frappánsan, já-
tékosan. Annyira megszerettem
õket, hogy anélkül, hogy egy szót
is értettem volna az egészbõl, mû-
vészetüket élvezni kezdtem, a
történetet kikövetkeztettem, a
mûvet mintegy már értettem.

Elõfordult, hogy vasárnap dél-
elõtt itthon voltam és evangélikus
istentisztelet közvetítést kerestem
a magyar rádióban. Mivel katoli-
kus mise hallatszott, átmentem a
pozsonyi adásra. Ott is zúgott az
orgona és a gyülekezet az általam
nagyon szeretett egyik evangéli-
kus éneket énekelte � természete-
sen szlovákul. Úgy éreztem, mint-
ha az ének a régmúltból jött vol-
na, amikor õseim még fent éltek a
Felvidéken. Az istentiszteletbõl,
különösen a liturgikus részbõl
sok mindent értettem, a prédiká-

cióból is mivel az igehely elárulta
a monddanivalót, s így behunyt
szemmel hallgatva mindezt az az
elmondhatatlan érzésem támadt,
mintha rég elhunyt õseim között
ülnék a templom padjaiban és ve-
lük együtt ünnepelnék. Tudom,
hogy Szlovákiában sok az evan-
gélikus. Így gyakran ér az a sze-
rencse, hogy evangélikus isten-
tisztelet hallgatható a Pozsonyi
Rádióból .  Az  ismerõs ének-
hangok elárulhják,  ezt  csak
protestáns gyülekezet énekelhe-
ti.  Családommal többször vol-
tunk fenn Zólyomban, ahol az ot-
tani evangélikus püspök Férjem
jó barátja volt. Ott eredetiben él-
tem át ezt az élményt, nemcsak rá-
dión keresztül. Beültünk a Zólyo-
mi Evangélikus Templomba, és tud-
tuk, hogy testvérek között vagyunk,
csak a nyelv egy kicsit más , de
ilyen közegben az tûl sokat nem je-
lent.        Schné Bolla Magdolna

A Szarvas és Vidéke Hetilap ol-
vasói is kézhez kapták azt a rende-
letet, melynek megalkotásakor a
város képviselõ-testülete áttekin-
tette és egységes szervezetbe fog-
lalta a háziorvosi és fogorvosi el-
látások rendjét. A rendelet tanul-
mányozásakor derült ki néhány
olvasónk számára, hogy a szintén
a közelmúltban létrehozott új
fogorvosi körzet megjelenése
némi átrendezõdést eredménye-
zett, néhányan más fogorvosi kör-
zethez tartoznak mint korábban.
Ekkor fogalmazódott meg olva-
sónk kérdése: Járhat-e továbbra is
a korábbi fogorvosához, vagy
csak abban a körzetben jogosult
az ingyenes ellátásra, ahová a ren-
delet sorolja?

A kérdésre válaszolva dr. Réthy
Vilmosné az intézményfelügyeleti
osztály vezetõje elmondta, hogy
nem sérül a szabad orvosválasz-
tás lehetõsége a körzetek kialakí-
tása után sem. A háziorvosunkat
az erre szolgáló kártya leadásával
választottuk ki. Amennyiben má-
sik háziorvoshoz szeretnénk járni
azt úgy tehetjük meg, hogy koráb-
bi orvosunktól a kártyát vissza-
kérjük és annak az orvosnak ad-
juk át, akihez a késõbbiekben
fordulni szeretnénk egészségügyi
problémáinkkal.

A fogorvosi ellátás esetében né-
mileg más a helyzet, hiszen itt nin-

Fogorvost is
választhatunk

csenek kártyák. A fogorvosi be-
avatkozások között vannak térí-
tés nélküli és térítés ellenében
nyújtott ellátások. Elõbbiekre pél-
da a foghúzás, utóbbiakra pedig a
fogpótlás. Dr. Réthy Vilmosné az
ide vonatkozó szabályokat ismer-
tetve felhívta a figyelmet arra,
hogy az úgynevezett térítéses ellá-
tásért akkor is fizetnünk kell ha
azt a fogorvost keressük fel, aki-
nek a körzetébe a rendelet sorol
bennünket. A körzetbe sorolás je-
lentõsége abban áll, hogy az egyes
körzetek fogorvosának kötelezõ
hozzá tartozó lakosok kezelése.
Természetesen fordulhatunk más
fogorvoshoz is mint akinek a kör-
zetébe tartozunk, ám õ elvileg
nem köteles bennünket tartósan
kezelni. Az osztályvezetõ megje-
gyezte, ilyesmi nemigen fordul
elõ, a lehetõsége ennek csupán
elvi. Más a helyzet ha sûrgõs ellá-
tásra szorulunk. Ilyenkor minden
olyan fogorvosnak, aki szerzõdés-
ben áll az önkormányzattal, köte-
lessége az az elsõ segítségnyújtás,
ami ezt az állapotot elviselhetõvé
teszi.

Gyakorlatilag tehát az új fogor-
vosi körzet kalakítása nem jelen-
ti azt, hogy annak is új fogorvos-
hoz kell járnia, aki ragaszkodik
régi orvosához, viszont több fog-
orvos rendelése közül választha-
tunk.                                                K.Zs.

Röviden
Szántóverseny

Szarvason rendezik az Orszá-
gos Szántóverseny területi döntõ-
jét július 20-án szombaton. A ren-
dezõk � az Országos Szántóver-
seny Szövetség, az FVM Mûszaki
Intézete és a TSF Mezõgazdasági
Víz- és Környezetgazdálkodási
Kara � szeretettel várja az érdek-
lõdõket a Szentesi úti elsõ táblára.
Reggel nyolc órától lehet nevezni
a versenyre, mely 10.30-kor kez-
dõdik. A helyszínen a verseny ide-
je alatt egyéb programok � lófo-
gatú szántás, gépbemutató, kiállí-
tások, népmûvészeti vásár, Olds
Mobil motor-bemutató � várja a
vendégeket.

A fû-félékrõl
A Mezõgazdasági Kutató-Fej-

lesztõ Kht. és a Doktor Galambosi
Kft �Fû-félék energetikai és papír-
ipari hasznosítása� címmel nem-
zetközi tudományos tanácskozást
és fajtabemutatót rendez, mely-
nek idõpontja: 2002. július 25.
10.00 óra. Az elõadások a TSF Me-
zõgazdasági, Víz és Környezetgaz-
dálkodási Karán, míg a fajtabe-
mutatók a Mezõgazdasági Kutató-
Fejlesztõ Kht. bikazugi Gyepnö-
vénynemesítõ Telepén lesznek.

Dolgozók iskolája
A Szarvasi Cigány Kisebbségi

Önkormányzat dolgozók iskolá-
ját indít szeptemberben Szarva-
son � értesítette lapunkat az ön-
kormányzat vezetése. A jelentke-
zõknek az 5-6. illetve a 7-8. osz-
tály elvégzésére lesz lehetõsége.
Mint megtudtuk 28-an már jelent-
keztek is, de a roma önkormány-
zat várja további érdeklõdõk je-
lentkezését az önkormányzat
székhelyén, a Cigány Közösségi
Házban egészen augusztus végé-
ig. A dolgozók iskoláját elvégzõk-
nek lehetõsége nyílik majd gép-
jármûvezetõi tanfolyam elvégzé-
sére, ehhez a Szarvasi Cigány Ki-
sebbségi Önkormányzat, a tervek
szerint szintén segítséget nyújt
majd.

Középfokú végzettséggel rendelkezõ,

anyagi helyzetével elégedetlen embereket

várok csapatomba sok szeretettel!

Mi abból élünk, amit
mások utálnak csinálni!

Érdeklõdjön a
06-60-372-871-es

telefonszámon!

A címbeli fogalom Medvegy Pál-
tól származik, aki az igazi diplo-
máciában sem járatlan (lásd: Szar-
vas és Vidéke 20. szám), manap-
ság pedig Szarvas Város Barátai-
nak Köre választmányi tagja és a
kör budapesti csoportjának elnök-
ségi tagja. A népi diplomácia pe-
dig onnan merült fel, hogy a kör
legutóbbi kibõvített elnökségi
ülésén, Szarvas Város Napja prog-
ramjainak tárgyalása során merült
fel, hogy miként tölthetne be még
több feszültségoldó szerepet ez a
nap Szlovákia és Magyarország
�nagypolitikai viszonyában.
Medvegy Pál elmesélte, hogy a ba-

Népi diplomácia
ráti kör budapesti csoportja révén
vendége lesz az ünnepségsorozat-
nak a kassai repülõiskola parancs-
noka, mely iskola Milan Rastislav
Stefanik nevét viseli. Ezt a talál-
kozást használják ki arra, hogy
közösen � a szlovák parancsnok
mellett a baráti kör képviselõje �
megkoszorúzzák Stefanik szarva-
si szobrát. Medvegy Pál szerint
Stefanikra � függetlenül jelenlegi,
legalábbis vitatott megítélésétõl �
méltán lehetünk büszkék, hiszen
a hajdani szarvasi gimnazista, vé-
gigharcolva az I. Világháborút,
francia repülõtábornok lett. Tény
� mondta Medvegy Pál �, hogy

ma azt mondanánk, erõs szlovák
nacionalista volt, de azt is mond-
hatnánk, Szlovákia önállóságá-
ért, függetlenségéért harcolt, s ez
nem tetszett az akkori politikai
vezetésnek, Stefanik gyanús kö-
rülmények között, repülõjével le-
zuhanva lelte halálát. Mindezek a
körülmények csak adalékok, a
kezdeményezés viszont Szarvas-
hoz méltó, hiszen az itt élõk
mindíg is példát szolgáltattak a
békés egymás mellett élésbõl, a
népi diplomáciából, ami egy
újabb fejezettel gazdagodik a
jövõ hét ünnepségsorozatában �
tudtuk meg Medvegy Páltól.   T. L.


